
 

 

PROTOKÓŁ NR  7  / 2016 

z posiedzenia 

DORAŹNEJ KOMISJI RADY GMINY KRZEMIENIEWO  

DS. ANALIZY STATUTÓW I FUNKCJONOWANIA SOŁECTW  

w dniu 14 marca  2016 r. 

__________________________________________________________________ 

 

 

Porządek spotkania: 

 

1. Otwarcie. 

2. Przedstawienie Sprawozdania podsumowującego działanie Doraźnej Komisji  

    Rady Gminy Krzemieniewo ds. Analizy Statutów i Funkcjonowania Sołectw. 

3.  Dyskusja nad sprawami poruszanymi na dotychczasowych spotkaniach Doraźnej                                      

Komisji. 

4.  Wnioski końcowe z dyskusji i podsumowanie posiedzenia. 

 

Ad. 1/  

W dniu 9 listopada 2015 r., o godz.15:00 , Pan Marek Garbacz - Przewodniczący Doraźnej 

Komisji ds. Analizy Statutów i Funkcjonowania Sołectw – powitał wszystkich członków 

komisji oraz Longinę Szulc - Sekretarza Gminy na kolejnym posiedzeniu komisji,  

proponując jednocześnie podsumowanie i omówienie w dyskusji poprzednich spotkań 

Doraźnej Komisji oraz zapisanie w protokole wniosków końcowych. 

 

Ad. 2/ 

Pan Marek Garbacz - Przewodniczący Doraźnej Komisji ds. Analizy Statutów i 

Funkcjonowania Sołectw, przedstawił członkom Komisji sprawozdanie podsumowujące 

pracę Doraźnej Komisji Rady Gminy Krzemieniewo ds. Analizy Statutów i 

Funkcjonowania Sołectw wraz z wnioskami końcowymi o następującej treści : 

____________________________________________________________________________ 

 

„Komisja w składzie: Marek Garbacz – przewodniczący, Maria Kamyczek, Henryka 

Przybylska, Małgorzata Tarnowska, rozpoczęła pracę w dniu 28 września 2015r.  

Komisja na początku ustaliła obecne warunki funkcjonowania sołectw, przeanalizowała 

źródła finansowania zadań w sołectwach oraz dochody sołtysów. Zapoznała się także  

z prawami i obowiązkami sołtysów i rad sołeckich. Komisja szczegółowo omówiła również 

zasady wyboru sołtysa i rady sołeckiej.  

Powyższe zagadnienia zostały przedstawione przez komisję mieszkańcom gminy, 

którzy przybyli na otwarte spotkanie konsultacyjne w dniu 5 października. Co warto 

podkreślić, w spotkaniu uczestniczyli tylko nowo wybrani sołtysi oraz jeden z sołtysów,  

który jest również radnym i utracił w związku z tym prawo użytkowania gruntów sołeckich.  
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Przybyli na spotkanie członkowie rad sołeckich wskazywali na liczne problemy w relacjach 

pomiędzy sołtysami a radą sołecką, czy mieszkańcami sołectw. Komisja ustaliła, że wiele 

zależy od osoby pełniącej funkcję sołtysa. Problemy występują głównie w sołectwach, gdzie 

sołtysi pełnią swoją funkcję od kilku kadencji i niechętnie uzgadniają swoje działanie z radą 

sołecką nie informując o ponoszonych wydatkach. 

Kolejnym zagadnieniem, które szczegółowo przeanalizowano na posiedzeniu w dniu                           

12 października była dzierżawa gruntów sołeckich oraz opieka nad obiektami wiejskimi. 

Członkowie komisji jednogłośnie opowiedzieli się za komercyjnym dzierżawieniem gruntów, 

które obecnie nieodpłatnie dzierżawią sołtysi. Członkowie komisji zgodzili się również,  

że uzyskane w ten sposób dochody powinny w różnych formach wracać do sołectw. 

Dodatkowe obowiązki sołtysów związane z dbałością o sale wiejskie powinny wiązać się  

z rekompensatą finansową proporcjonalnie do ilości podległych obiektów oraz częstości ich 

dzierżawienia. Komisja swoje stanowisko w tej sprawie przekazała wójtowi gminy, który 

negatywnie ustosunkował się do wniosków komisji, nie uzasadniając swojego stanowiska. 

Obrady komisji w dniu 9 listopada poświęcone były zagadnieniom wyborów organów 

sołeckich oraz relacji i sposobu komunikacji sołtysa z radą sołecką. Członkowie komisji 

zwrócili uwagę na fatalną, kilkunastoprocentową frekwencję wiejskich zebrań wyborczych. 

Co gorsze frekwencja ma tendencję malejącą. Większość zgodziła się, że mandat sołtysa 

powinien być silniejszy. Członkowie komisji wysunęli propozycje, które należy poddać 

konsultacjom społecznym. Podjęto również decyzję o zaproszeniu wójta na kolejne 

posiedzenie, aby uzasadnił swoje stanowisko odnośnie wysuwanych przez komisję wniosków. 

Piąte posiedzenie komisji z udziałem Wójta Gminy Krzemieniewo Andrzeja Pietruli 

odbyło się 23 listopada. Wójt wskazał na niejasne i nieprecyzyjne przepisy prawa w zakresie 

dysponowania gruntami sołeckimi i wyraził stanowisko, żeby poprosić o opinię sołtysów  

i zebrania wiejskie. Również opieka nad obiektami nie powinna ulec zmianie. Komisja 

poinformowała, że sołtysi uczestniczyli już  w otwartym spotkaniu 5 października,  

ale okazując dobrą wolę zaprosi sołtysów na kolejne posiedzenie komisji. 

Posiedzenie w dniu 3 lutego odbyło się z udziałem wójta oraz sołtysów. Sołtysi, 

którzy wzięli udział w dyskusji jednogłośnie twierdzili, że obecne przywileje nie powinny 

zostać zmienione, argumentując, że jeśli nie będzie ziemi sołeckiej nie będą zainteresowani 

pełnieniem funkcji sołtysa. Uważają również, że nie mają żadnego wpływu na emigrację 

mieszkańców. 

 

Wnioski końcowe: 

1. Uregulować ostatecznie prawo dzierżawy gruntów sołeckich. 

2. Określić w formie uchwały kalendarz uchwalania funduszy sołeckich wraz  

 ustaleniem odpowiedzialności i sankcji w przypadku jego naruszania. 

3. Publikować w prasie oraz internecie kwoty, jakie może w danym roku rozdysponować 

sołectwo wraz ze wzorem dokumentów do zgłaszania zadań. 

4. Przeprowadzić konsultacje w sołectwach na temat zmian statutów sołectw. 

Konsultacje rozpocząć od rzetelnego poinformowania społeczeństwa o wadach  

i zaletach istniejących rozwiązań oraz zaproponować rozwiązania alternatywne. 

Dopiero później poprosić zebrania wiejskie o zajęcie stanowiska.” 

__________________________________________________________________ 
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p. Marek Garbacz -   Przedstawione w powyższej treści i zaakceptowane przez 

członków Komisji sprawozdanie z jej dotychczasowej działalności wraz z wysuniętymi  

wnioskami zostanie przedłożone Radzie Gminy na jednej z najbliższych sesji. 

 

 

 

Ad. 3/  

Poszczególne głosy w dyskusji  : 

 

p. Marek Garbacz –  powrócił do tematu wnioskowanej zmiany statutów sołectw oraz odniósł 

się do zmiany stanowiska p. Marii Kamyczek w poruszanej kwestii. 

 

p. Maria Kamyczek  -  przyznała, że zmieniła zdanie na temat zmian w statutach po 

posiedzeniu Komisji Rolnictwa oraz spotkaniu Komisji Doraźnej z sołtysami ; Trzeba by 

sobie zadać pytanie czy jest potrzeba zmiany statutów, czy jest potrzeba rewolucji; Może 

wystarczy przestrzegać sumiennie przepisów statutowych; Lepiej może opracować 

odpowiednie regulaminy co do wynajmu sal wiejskich i uporządkować dzierżawy ziemi 

sołeckiej opartej na długiej i silnej tradycji zamiast zmieniać statuty;  Poprzez zmiany 

statutów nie zwiększymy frekwencji na zebraniach wiejskich; Sołtysi nie będą również 

zainteresowani pełnieniem tych funkcji, jeżeli nie przynależeć im będzie nieodpłatna 

dzierżawa ziemi sołeckiej; 

 

p. Marek Garbacz -  Trzeba by poszukać przyczyny, genezy małego zainteresowania 

mieszkańców uczestnictwem w zebraniach wiejskich; Niektórzy sołtysi nie są 

zainteresowania dużą frekwencją na zebraniach;  

Nie znamy stanowiska społeczeństwa co do procedur i zmiany statutów; Znamy tylko 

stanowisko sołtysów; Jeżeli chociaż jedna miejscowość będzie zainteresowana zmianą statutu 

to powinien on być zmieniony, bo nie może być tak żeby nie słuchać mieszkańców; 

Twierdzenie, że ktoś „nie wystartuje” w wyborach na sołtysa, bo nie będzie miał  

w dzierżawie ziemi, godzi w samorządność; 

 

p. Maria Kamyczek  - Jeżeli by miały być przeprowadzone konsultacje społeczne  

w poszczególnych wioskach dot. zmiany statutów sołectw to należałoby już znać konkrety  

i wiedzieć co proponuje się zmienić w statutach, a tego jeszcze Komisja nie wypracowała; 

 

p. Marek Garbacz -   Każde zebranie wiejskie powinno się wypowiedzieć co do kwestii 

nieodpłatnej dzierżawy ziemi sołtysowi lub komercyjnego jej  wydzierżawienia; Każde 

zebranie może co innego zdecydować, bo takie ma prawo; Ostateczny głos będzie należał do 

Rady Gminy; 

 

p. Maria Kamyczek  -  Odnosząc się do wypowiedzi p. Garbacza zauważyła, że może 

wskutek tego powstać duże zamieszanie i bałagan; Spowoduje je na pewno różnorodność 

stanowisk i odpowiedzi w poruszanym temacie; 

Jeżeli mają być na zebraniach zadawane pytania celem konsultacji, to muszą one być 

konkretne; Trzeba by je dobrze opracować i uszczegółowić;  
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p. Marek Garbacz -  Trzeba by zmienić przepisy statutów odnośnie wyborów sołeckich  

i zmierzać w kierunku wyborów powszechnych; Wyniki konsultacji należy przedstawić 

Radzie Gminy, która to zaakceptuje lub nie; 

 

p. Małgorzata Tarnowska – odnosząc się do kwestii frekwencji na zebraniach wiejskich 

zauważyła, dając za przykład Garzyn, że gdy sołtysem był rolnik to na zebrania przychodzili 

tylko rolnicy; teraz z kolei przychodzą inni mieszkańcy , bo sołtysem nie jest rolnik; 

 

p. Maria Kamyczek – Odnosząc się do głosu poprzedniczki stwierdziła, że mała jest 

świadomość mieszkańców o tym,  że sołtys jest sołtysem wszystkich mieszkańców wsi, a nie  

tylko sołtysem rolników;  

Trzeba żeby wszyscy mieszkańcy mieli poczucie, że uczestniczą we wszystkich decyzjach 

dotyczących rozwoju swojej wsi; Żeby obudzić społeczeństwo obywatelskie trzeba bardziej 

propagować i ogłaszać Fundusz Sołecki;  

Co do poprawy frekwencji na zebraniach to można też kształtować świadomość poprzez  

gazetę gminną, reklamy, ogłoszenia itp.  

Ludzie muszą mieć poczucie, że o czymś decydują;   

Ogólnie zauważa się duże zniechęcenie wśród ludzi, brak poszanowania w dyskusji, agresja; 

 

p. Marek Garbacz – Trzeba odpowiedzialnie społeczeństwu pokazywać alternatywne 

rozwiązania, bo dojdziemy do sytuacji gdzie zapanują populistyczne hasła; 

 

Ad. 4/ 

Wnioski końcowe z dyskusji i podsumowanie posiedzenia. 

 

p. Marek Garbacz – Przewodniczący Komisji Doraźnej podsumowując toczącą się dyskusję  

stwierdził, że wszystkie wnioski przyjęte przez Komisję muszą trafić do Rady Gminy,  

a  zaproponowane zmiany statutów sołectw również muszą być poddane konsultacjom 

podczas zebrań wiejskich. 

Trzeba odpowiedzialnie społeczeństwu pokazywać alternatywne rozwiązania, bo 

dojdziemy do sytuacji gdzie zapanują populistyczne hasła; 

Celem przewodnim jest dawanie mieszkańcom poszczególnych wsi możliwości zmian 

oraz toczenia dyskusji nad wprowadzeniem lub poprawą istniejących uregulowań. 

 

p. Maria Kamyczek – Zaproponowała żeby został opracowany przez Komisję 

Infrastruktury Społecznej regulamin wynajmowania sal wiejskich i zakupu środków 

czystości przez sołtysów sprawujących opiekę nad tymi obiektami.  

 

 

 

 



 

p. Maria Kamyczek i p. Małgorzata Tarnowska  - zaakceptowały propozycję 

przedstawienia na jednej z kolejnych sesji Rady Gminy sprawozdania z dotychczasowej 

pracy doraźnej komisji oraz wysunięcia dwóch wniosków z wyżej zaproponowanych 

przez przewodniczącego Komisji wniosków końcowych, t.j. : 

 

1. Określić w formie uchwały kalendarz uchwalania funduszy sołeckich wraz z 

ustaleniem odpowiedzialności i sankcji w przypadku jego naruszania. 

2. Publikować w prasie oraz internecie kwoty, jakie może w danym roku 

rozdysponować sołectwo wraz ze wzorem dokumentów do zgłaszania zadań. 

 

  

 

Protokołował/a                                                                                                      Przewodniczący  

                                                                                                        Doraźnej Komisji Rady Gminy Krzemieniewo 

………………………….                                              Marek Garbacz………………………. 

                                                                                        

                                                                                       Członkowie 

                                                                                       Maria Kamyczek…………………….. 

                                                                                       Henryka Przybylska………………….. 

                                                                                       Małgorzata Tarnowska……………….. 

 

 

 


